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تحلیلی بر انتخاب وزرا
نادر کریمی

آقای پزشکیان با توجه به شرایط حاکم بر کشور و جهان دارای قدرت انتخاب 
بیشــتر از این بود و میتوانست نیروهای قوی تر همسوتر را انتخاب کند. مزید 
بر اینکه  رهبر سیگنال بسیار قوی در مراسم تنفیذ ارسال کرد. و اینها بخشی 
از دلایلی بود که آقای رئیس جمهور  با نگاه به این داشــته ها دست برتر خود 

را می توانست بگیرد.
همانطور که در مطلبی دیگر گفته شــد احتمال دارد که این کابینه سپر بلا و 
خط مقدم انتخاب مدیران کلان از استانداران مدیران کل مدیران عالی و میانی 
گرفته تا... از نیروهای قســم خورده و پای کار اصلاحات باشد تا رئیس جمهور 
بتواند برنامه های خود را که همان انتظارات رای دهندگان بودند را به پیش ببرد 

و اگر چنین باشد به نظر دوباره برگ آخر دست رئیس جمهور است.

یاداشت

صدور رای بدوی پرونده فساد مالی کارکنان سابق 
پتروشیمی امیرکبیر

رئیس دادگستری بندر امام خمینی )ره( از صدور رای بدوی پرونده فساد مالی 
کارکنان سابق پتروشــیمی امیرکبیر این شهرستان خبر داد. به گزارش ایلنا، 
عزیز مراد حســین پور گفت: پیرو شکایتی که توسط پتروشیمی امیرکبیر در 
خصوص تخلفات مالی علیه چهارده نفر از کارکنان و مرتبطین انجام شد، پس 
از انجام تحقیقات اولیه، پرونده ای در دادگســتری شهرستان بندرامام خمینی 
)ره( بــا اتهــام تبانی در معاملات یا مناقصه ها و مزایده هــا و خیانت در امانت 

تشکیل شد.
وی افزود: پس از بررســی اســناد و مدارک، اظهارات شهود و شکات حقیقی 
و حقوقی، گزارش ضابطان قضایی، نظرات کارشناســان قضایی و طی شــدن 
فرآیند آیین دادرســی، حکم متهمان در شعبه ۱۰۲ کیفری دادگاه بندر امام 
خمینی)ره( صادر و اعلام شــد. رئیس دادگستری بندر امام خمینی )ره( ادامه 
داد: طبق رای صادره، متهم ردیف اول کارشناس فروش وقت شرکت به تحمل 
پنج ســال حبس تعزیری بابت مجازات بزه جعل رایانه ای و همچنین سه سال 
حبس تعزیری و انفصال ابد از خدمات دولتی بابت بزه تبانی در معاملات دولتی، 
متهم ردیف دوم کارشــناس امور مالی وقت شرکت به تحمل پنج سال حبس 
تعزیری بابت مجازات استفاده از اسناد مجعول و تحمل سه سال حبس تعزیری 
و انفصال ابد از خدمات دولتی بابت مجازات بزه تبانی در معاملات دولتی و متهم 
ردیف سوم مدیر فروش وقت شرکت به تحمل ۷۴ ضربه شلاق بابت مجازات بزه 
تضییع اموال و وجوه دولتی و یکسال انفصال از خدمات دولتی و عمومی محکوم 
شدند. حسین پور افزود: پرونده با توجه به اقاریر مکرر متهمین ردیف اول و دوم 
درخصوص سایر تخلفات آن ها در شرکت امیر کبیر با شرکت های طرف معامله 

درخصوص سایر اتهامات و جرم کلاهبرداری مفتوح است.

دیوان عدالت اداری خبر داد
اصلاح بخشنامه اجبار معلمان به ادامه خدمت 

بعد از 3۰ سال
بخشــنامه اجبار معلمان به ادامه خدمت بعد از ۳۰ ســال کار، با ورود معاونت 

قضایی حفظ حقوق عامه دیوان عدالت اداری به موضوع، اصلاح خواهد شد.
به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضاییه، به دنبال ابلاغ بخشنامه غیر قانونی شماره 
۱۹/۷۰۰ وزارت آمــوزش و پرورش مورخ ۱۲/۴/۱۴۰۳ که با توجیه حل بحران 
کمبود معلم صادر و تضییع حقوق فرهنگیانی که در آستانه بازنشستگی هستند 
را به دنبــال دارد، معاونت قضایی حفظ حقوق عامه دیوان عدالت اداری به این 

موضوع ورود کرد.
در راســتای جلوگیری از تضییع حقوق فرهنگیان و پیگیری جمعی از معلمان 
در شــرف بازنشستگی، معاونت قضایی حفظ حقوق عامه دیوان عدالت اداری با 
ورود به موضوع و تشــکیل جلسه با حضور جمعی از قضات متخصص در حوزه 
اداری و استخدامی و معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش 
در این رابطه بحث و بررسی های تخصصی صورت گرفت. در نهایت با هشدار به 
وزارت آموزش و پرورش مبنی بر مغایرت بخشــنامه مذکور با تبصره ۶ ماده ۲۹ 
قانون برنامه هفتم توسعه مقرر شد در جهت اجرای قانون و اصلاح فرایند اقدام 
لازم صورت گیرد.  در رابطه با امکان اســتمرار خدمت آن دسته از کارمندان و 
معلمان که فاقد جمع شرایط ۳۰ سال خدمت و ۶۰ سال سن دارندگان مدرک 
کارشناسی و ۳۵ سال خدمت و ۶۵ سال سن دارندگان مدرک کارشناسی ارشد 
و بالاتر هستند، بازنشستگی کسانی که جمیع شرایط یاد شده را دارا نیستند در 

صورت نیاز به خدمات آنها، ممنوع است.

مدیر مسئول شرق آنلاین و اعتماد 
مجرم شناخته شدند

سخنگوی هیأت منصفه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی گفت: هیات منصفه 
دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی، مدیر مسئول شرق آنلاین و اعتماد را به اتفاق 

آراء مجرم دانست اما مدیر مسئول شرق را مستحق تخفیف دانسته است.
به گزارش ایسنا، اکبر نصراللهی  درباره دادگاه مطبوعات امروز گفت: اتهام های 
مهدی رحمانیان »نشــر اکاذیب« موضوع شــکایت آقای عبدالله عبدی مدیر 
عامل شــرکت صنایع پتروشــیمی امیرآباد مازندران موضوع گزارش ۱۸ تیر 
۱۴۰۲ در مورد »ابربدهکار بانکی« اســت. وی افــزود: وکیل عبدالله عبدی، 
دریافت ۶۰۰ میلیون یورو تســهیلات دولتی شــرکت پتروشیمی امیر آباد را 
کذب و خلاف  واقع دانســت و گفت که موکلش مالــک کارخانه فولاد البرز 
ایرانیان است و وام دریافتی ۵۸ میلیون یورو بوده که کامل آن را پرداخت کرده 
اســت. تصرف اراضی میانکاله هم کذب است و آقای عبدالله عبدی هیچگونه 
تصرف غیرقانونی نداشــته و نامبرده در چارچوب قراردادهای جاری توســط 
ســازمان امور طبیعی و بر اساس مصوبه دولت و تایید سازمان محیط زیست 
موفق به اخذ مجوز اجاره ملک برای اجرای طرح شــده است. نصراللهی ادامه 
داد: آقای مهدی رحمانیان مدیر مســئول شــرق و وکیــل وی با وجود ابلاغ 
قبلی در دادگاه حضور نداشت اما در دفاعیات مکتوب قبلی مندرج در پرونده 
تصریح شده  است که منابع مطالب گزارش از خبرگزاری ها و اظهارات معاون 
حقوق عامه دادســتان اســتان مازندران بوده است.  سخنگوی هیات منصفه 
دادگاه های مطبوعاتی و سیاسی تصریح کرد: در جلسه دادگاه امروز همچنین 
پرونده های دو شــکایت از مدیرمســئول روزنامه اعتماد بررسی شد و در این 
پرونده ها آقای بهروز بهزادی به نشر مطالب خلاف واقع، موضوع شکایت آقایان 
محمد ســروش و محمد علی اسکندری زاده و معاونت حقوقی و امور مجلس 
و دولت فراجا متهم است. در خصوص شکایت آقایان محمد سروش و محمد 
علی اســکندری زاده روزنامه اعتماد در تاریخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۱ مطلبی با عنوان 
»جبران یک میلیارد دلاری ناترازی حاصل از فســاد از جیب مردم«، منتشر 
کرده اســت و در مورد شــکایت معاونت حقوقی و امور مجلس و دولت فراجا 
روزنامه اعتماد در گزارشــی با تیتر »بازار زنانه فروش ها کساد شد«، در تاریخ 
۱۴۰۳/۰۲/۱۲ نوشته است که«... روسری آدم، کمی عقب برود به آدم بگویند 
سه میلیون تومان کارت بکش«. هیات منصفه بعد از شنیدن اظهارات وکلای 
شاکیان و وکیل متهم در هر دو شکایت، مدیر مسئول اعتماد را مجرم دانست 
و مستحق تخفیف ندانست. نصراللهی در پایان گفت: رای دادگاه رسیدگی در 
مورد پرونده اتهام های مدیر مســئول شرق آنلاین و مدیر مسئول اعتماد که 
به ریاست قاضی کریمی در شعبه نهم دادگاه کیفری یک برگزار شد، متعاقبا 

صادر خواهد شد.

عدلیه

واکنش جهانگیری به انتقادات از کابینه پزشکیان
اســحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور دولت هــای یازدهم و دوازدهم 
تصریح کرد: دوســتان عزیز شرایط گذشــته را به یاد آوریم و نگران آینده هم 
باشیم. به تجربه آموخته ام که اگر حامیان رئیس جمهور او را تنها بگذارند همه 

ضرر می کنند.
البته رابطه میان رئیس جمهور و حامیان و پایگاه رای اش نیز دوطرفه و تعاملی 
است. مقدورات و معذورات را می توان و باید با گفتگو و از طریق ارتباط با بدنه 
اجتماعــی در حد امکان بیان کرد. به حفظ نیروهای توانا و موثر برای کشــور 

کوشید.
برغم همه اینها و با وجود نقدهای بجا و نابجا نباید پزشکیان را تنها گذاشت.
راه دشواری در پیش است. ولی به معجزه گفت گو باور و امید داشته باشیم.

سوشیال

شهاب الدین طباطبایی:
معدل کابینه پیشنهادی 
پزشکیان قابل قبول است

دبیرکل حزب ندای ایرانیان گفت: دوســتانی که منتقد 
هستند اجازه دهند کابینه تشکیل و فعالیت آن آغاز شود، 
بعــد از مدتی می توان به نقد آن پرداخت. در حال حاضر 
وقتی کابینه پیشنهادی عملکردی نداشته نقد زودهنگام 
آن خیلی درست نیست. شهاب الدین طباطبایی دبیرکل 
حــزب ندای ایرانیــان در گفت وگو با خبرنــگار ایلنا، در 
ارزیابی وزرای پیشــنهادی از ســوی مســعود پزشکیان 
رئیس جمهور کشورمان به مجلس شورای اسلامی گفت: 
فکــر می کنم آنچه آقای پزشــکیان به مجلس شــورای 
اســلامی معرفی کردند برآیندی از گرایش های مختلف 
بود و شخص رئیس جمهور همواره بر استفاده از نیروهای 
کارآمد و میانه رو در همه دولت ها اشاره داشتند، کابینه ای 
که نماد وفاق و همدلی برای رفع مشکلات کشور و مردم 
باشد. معدل کابینه پیشنهادی قابل قبول است و امیدوارم 
هرچــه زودتر با رای بــالای مجلس، دولــت چهاردهم 
رســما کار خود را با قوت و اقتدار شــروع کند و خیر و 
برکت برای مردم به همراه داشــته باشد.  وی در ارزیابی 
برخی انتقادات نســبت به حضور بعضی افراد در  کابینه 
پیشنهادی پزشــکیان گفت: در همه دوره ها هر کابینه ی 
پیشنهادی نقدهایی به همراه داشته و در آنها نقاط قوت و 
ضعفی وجود دارد. مهم این است که معدل کابینه خوب 
اســت و دوستانی که منتقد هســتند اجازه دهند کابینه 
تشــکیل و فعالیت آن آغاز شود، بعد از مدتی می توان به 
نقد آن پرداخت. در حال حاضر وقتی کابینه پیشــنهادی 
عملکردی نداشته نقد زودهنگام آن خیلی درست نیست. 
طباطبایی دربــاره پیش بینی خــود از اقبال مجلس به 
کابینه پیشنهادی پزشکیان، گفت: رای اعتماد به کابینه 
در اختیار مجلس است. اما با توجه به فضایی که در کشور 
وجود دارد و قرار شده فضای وفاق و همدلی باشد و رهبر 
انقلاب نیز بر همکاری همه نیروها با رئیس جمهور تاکید 
داشــتند امیدوارم این فضا را در مجلس شــاهد باشیم و 

مجلس به وزرای پیشنهادی رای اعتماد بالا دهد.

شنبه؛ آغاز بررسی صلاحیت وزرای 
پیشنهادی در مجلس

ســخنگوی هیأت رئیســه مجلس گفت: مجلس شورای 
اسلامی از روز شنبه هفته آینده هر روز حداقل در دو شیفت 
کاری صبح و عصر، برای رسیدگی به برنامه و کارنامه وزرای 
پیشنهادی جلسه علنی خواهد داشــت.  به گزارش مهر، 
حجت الاسلام علیرضا سلیمی درباره زمان بررسی صلاحیت 
وزرای پیشنهادی دولت چهاردهم در صحن مجلس، اظهار 
کرد: کمیســیون های مجلس تا پایان هفته جاری، بررسی 
سوابق و برنامه گزینه های پیشنهادی وزارتخانه ها را مورد 
بررســی قرار داده و سپس گزارش خود را به هیأت رئیسه 
مجلس ارائه خواهند کرد.  نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اســلامی بیان کرد: مجلس شورای اسلامی از روز 
شنبه هفته آینده هر روز حداقل در دو شیفت کاری صبح 
و عصر برای رسیدگی به برنامه و سوابق وزرای پیشنهادی 
دولت چهاردهم جلســه علنی خواهد داشــت.  سخنگوی 
هیأت رئیسه مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: رئیس 
جمهور برای دفاع از وزرای پیشــنهادی شنبه به مجلس 
می آید. در این جلســه، ابتدا موافقــان و مخالفان کلیات 
صحبت کرده و پس از آن مجلس وارد بررسی صلاحیت و 

رأی اعتماد به وزرای پیشنهادی خواهد شد.

فروردین:
۹۰ درصد کابینه پیشنهادی 

از مجلس رای اعتماد می گیرند
یکی از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با بیان این که 
»آقای رئیس جمهور هوشــمندانه عمل کــرد و به پاس 
این هوشــمندی مجلس قطعاً حمایت خــود را از وزرای 
پیشــنهادی انجام خواهد داد«، اظهــار کرد: فکر می کنم 
حدود ۹۰ درصد کابینه پیشنهادی موفق به اخذ رای اعتماد 
از مجلس می شوند. محمد مهدی فروردین در گفت وگو با 
ایسنا ا اشاره به معرفی وزرای پیشنهادی مسعود پزشکیان 
رئیس جمهوری بــرای کابینه دولت چهاردهم اظهار کرد: 
به نظرم آقای رئیس جمهور در جهت تحقق وعده هایی که 
داده بود در معرفی کابینه خیلی خوب و صادقانه عمل کرد؛ 
چراکه کابینه پیشنهادی فراجناحی است و تمام ظرفیت ها، 
سلایق، جناح ها و دیدگاه ها را در کابینه خود لحاظ کردند.
وی همچنیــن دربــاره پیش بینی خود از نتیجه بررســی 
صلاحیت های وزرای پیشنهادی از سوی مجلس تاکید کرد: 
به نظرم مجلس نسبت به کابینه پیشنهادی واکنش مثبت 
داشته است. از جهت تعامل با کابینه نیز معتقدم بعد از بررسی 
تخصصی برنامه وزرای پیشــنهادی جمع بندی قابل دفاعی 
صورت خواهد گرفت و فکر می کنم حدود ۹۰ درصد کابینه 
پیشنهادی موفق به اخذ رای اعتماد از مجلس می شوند. این 
نماینده مجلس تاکید کرد: اگر گزینــه ای واقعاً توان اجرای 
برنامه هایی را که شــخص رئیس جمهوری وعده انتخاباتی 
داد و پــس از انتخابات نیز درباره آن صحبت کرد، نداشــته 
باشند، تعارف نخواهیم کرد. معتقدم که آقای رئیس جمهور 
هوشمندانه عمل کرد و به پاس این هوشمندی مجلس قطعاً 

حمایت خود را از وزرای پیشنهادی انجام خواهد داد.

عضو کمیسیون آموزش تشریح کرد
راه حل جبران کمبود معلم

جذب فارغ التحصیلان جویای کار
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی 
بــا بیان اینکه راهــکار جبران کمبود معلــم، به کارگیری 
فارغ التحصیلان جویای کار اســت، گفــت: ما تعداد زیادی 
تحصیلکــرده جویــای کار داریم که می توانند بر اســاس 
استانداردهای آموزشــی، ملاک ها و معیارهای مورد قبول، 
وارد آمــوزش و پرورش شــوند. آقای ابراهیــم فهیمی در 
گفت وگو با خبرنگار شــفقنا در خصوص بخشــنامه وزارت 
آموزش و پرورش جهت جلوگیری از بازنشســتگی معلمان، 
اظهار داشت: طبق قانون نمی توان جلوی اجرای حق کسی 
را گرفت. وزارت آموزش و پرورش عنوان کرده چون کمبود 
معلم دارد اقدام به صدور این بخشنامه کرده است در حالی 
که جبران کمبود معلم از میان تحصیلکرده های جویای کار 
اســت نه به کارگیری معلمانی که در آســتانه بازنشستگی 
هســتند. وی ادامه داد: ما تعداد زیادی تحصیلکرده جویای 
کار داریم که می توانند بر اســاس استانداردهای آموزشی، 
ملاک هــا و معیارهای مورد قبول وارد آمــوزش و پرورش 
شــوند؛ بنابراین نباید کســی را از حق بازنشستگی محروم 
کنیم مگر اینکه داوطلبانه باشد. فهیمی نماینده مردم پارس 
آباد و بیله سوار در مجلس شورای اسلامی بیان داشت: عدم 
برنامه ریزی و ســو مدیریت باعث شــده ما با کمبود معلم 
مواجه شویم در حالی که در زمان های لازم باید پیش بینی 
تامین نیروی انســانی شــود و با هر تمهیدی باید با جذب 

نیروی انسانی از میان تحصیلکرده ها، شرایط را بهتر کرد.

ویژه

مجلس

فعال سیاســی اصلاح طلب گفت:  یک 
ایراد ترکیب ســنی، ایراد قابل توجهی 
است. نسل های میانی، نسل هایی هستند 
که خیلی آســیب دیدند، اما در ابتدای 
انقلاب نسل پیران ما زیر ۵۰ سال بودند 
و نسل جوانان ما حدوداً ۲۰ ساله بودند. 
اکنون آن ها به ۸۰ سال رسیدند به همین 
جهت یک فرد ۶۰  ســاله را جوان تازه 
فرهنگی  این یک مشکل  می دانند.  کار 
اســت که وجود دارد. برخی از کسانی 
کــه در کمیته های راهبــری انتخابگر 
بودند و بعضی از کسانی که می خواستند 
تصمیمات بالاتری را بگیرند، شناختی از 

نسل زیر ۵۰ سال ندارند.
محمدعلی ابطحی در گفت وگو با ایلنا، درباره 

ارزیابی خود از کابینه  پیشنهاد شده از سوی 
رئیــس دولت چهاردهم، گفــت: جمع بندی 
کابینه را یک جمع بندی مثبت و خوبی برای 
تفکر اصلاح طلبی و حتی کسانی که به آقای 
پزشکیان رای دادند، می بینم. اولا یک نگاهی 
کنیم به آنچه که سه ماه پیش بود و توقعات 
را براســاس آن تحلیل کنیــم و ببینیم الان 
چــه وضعیتی وجود دارد. طبیعی اســت که 
توقعات باید منطبق با واقعیت های اجتماعی 
باشد. در مجموع از این کابینه دفاع و حمایت 
می کنــم. حتــی چهره هایی که بیشــترین 
ایراد را می توانســتند در ذهن و نگاه مردم و 
رای دهندگان آقای پزشکیان داشته باشند به 
مراتب از بهترین چهره های دوره گذشته بهتر 

هستند. این ها را نباید نادیده بگیریم.

مسئولان سن بالا در ایران، شناختی 
از نسل زیر ۵۰ سال ندارند

وی در پاسخ به این ســوال که چرا برخلاف 
وعده ها پزشــکیان، دولت با میانگین ســنی 
بالای شصت سال معرفی شــد، عنوان کرد: 
ایراد ترکیب ســنی، ایراد قابل توجهی است. 
نسل های میانی، نسل هایی هستند که خیلی 
آسیب دیدند، اما در ابتدای انقلاب نسل پیران 
ما زیر ۵۰ سال بودند و نسل جوانان ما حدوداً 
۲۰ ســاله بودنــد. اکنون آن ها به ۸۰ ســال 
رســیدند به همین جهت یک فرد ۶۰  ساله 
را جوان تازه کار می دانند. این یک مشــکل 
فرهنگی است که وجود دارد. برخی از کسانی 
که در کمیته هــای راهبری انتخابگر بودند و 
بعضی از کسانی که می خواستند تصمیمات 

بالاتری را بگیرند، شــناختی از نسل زیر ۵۰ 
سال ندارند.

اولویت افراد زیر ۵۰ سال سبک 
زندگی خوب است 

ابطحی افزود:  نکته بعدی اینکه اولویت افراد 
زیر ۵۰ ســال کار کــردن در بدنه حکومت و 
اولویت این قشر،  سیاســت مداری نیســت. 
لایف استایل و سبک زندگی خوبی است که 
خودشان دارند. نمی توانند اولویت ها را با هیچ 
چیز عوض کنند آنقدر هم پیشــرفت اتفاق 
نیفتاده اســت که مدیریت و سیاست کشور 
برای سبک زندگی و مکتب زندگی این نسل 
اولویت قائل باشند. این مطالب دست به دست 
هم می دهند و نتیجه آن این میانگین ســنی 

بالای کابینه می شود.
این فعال سیاسی اصلا ح طلب، در پاسخ به این 
پرســش که آیا تمام افراد معرفی شده دولت 
چهاردهم، موفق به اخذ رای اعتماد از مجلس 
حاضر خواهند شــد، عنوان کرد: یک مشکل 
جدی که باعث رای آوری آقای پزشکیان هم 
شــد، ترکیب این مجلس است که متاسفانه 
انتخــاب کابینه دولت چهاردهــم با یکی از 
افراطی ترین مجالس کشــور همزمان شــده  
اســت. این اختلاف در مجلس تلنگری شد 
که شرایط کشور به سمت فضای افراطی گری 

سوق پیدا نکند. 
آقای پزشکیان در این شــرایط رای آوردند، 
طبیعتاً در این شــرایط نه تنها در قضیه رای 
اعتماد بلکه همکاری های مشترک میان دولت 
و ملت هم خیلی ســخت خواهد بود. شــاید 
بــه صورت ضمنی بتوان گفــت که بعضی از 
وزارتخانه ها مورد گلایه مردم اســت ولی باید 
به آن ها توجه کنند. در بعضی از وزرات خانه ها 
که مورد حمایت پزشکیان هستند باید توجه 
داشــت که در چنین شرایطی دولت در حال 

شکل گیری است.

تحلیل گر سیاســت خارجی گفت: بعد 
از شهادت هنیه یک دیپلماسی پنهانی 
بین ایران و کشــورهای منطقه تحت 
با  رهبری عربستان و کشورهای غربی 
وساطت عمان پیش آمد. حتی از طریق 
سفارت سوئیس که حافظ منافع آمریکا 
دیپلماسی  از  است، شبکه ای  ایران  در 
محرمانه بین ایران و کشورهای مختلف 
شــکل گرفت که ایران را قانع کنند تا 

دست به اقدامات تلافی جویانه نزند.
علی بیگدلی تحلیل گر مسائل بین الملل در 
گفت وگو با ایلنا، با وجود گذشت بیش از یک 
هفته از ترور اسماعیل هنیه در تهران، درباره 
پیچیدگی های به وجود آمده در پاسخ ایران 
به اقدام متقابل گفت: به نظر می رسد بعد از 
این حادثه یک دیپلماسی پنهانی بین ایران 
و کشورهای منطقه تحت رهبری عربستان و 
کشورهای غربی با وساطت عمان پیش آمد. 
حتی از طریق سفارت ســوئیس که حافظ 
منافع آمریکا در ایران اســت، شــبکه ای از 
دیپلماســی محرمانه بین ایران و کشورهای 
مختلف شــکل گرفت که ایران را قانع کنند 
که دســت به اقدامات تلافی جویانه نزند. با 
توجه به اینکه خاورمیانه در آســتانه بحران 
بسیار شدیدی اســت، از ایران خواستند که 
به این بحران دامن نزند. وی افزود: در طرف 
دیگر با صحبت هایی کــه آقای بایدن ۵ ماه 
پیش مطرح کرد، برای اولین بار طرح صلحی 
را ارائه کرد. این طرح صلح در مراکز مختلف، 
بیشتر در دوحه و مصر به ناکامی کشیده شد. 
البته این مسیر با اولتیماتومی که بایدن داده، 
باید هرچه ســریع تر به نتیجه برســد. برای 
اینکه آمریکا در آستانه انتخابات است و بایدن 
تلاش می کنــد در حمایت از کامالا هریس،  
این صلــح را جا بیندازند. اگر نتانیاهو تن به 
صلح دهد، مســأله از نظر حماس هم تمام 
شود، درگیری رژیم صهیونیستی با حزب الله 
هم خاتمه پیدا کند و نتانیاهو دســت خالی 
برگردد، پایان حیات سیاســی او خواهد بود. 
نیروهای افراطی مذهبی هم در داخل کابینه 

یک واکنش های منفی نســبت بــه قرارداد 
صلح مطــرح کردند، اما با توجه به آنکه این 
روند مقداری با سرگرمی همراه است اما این 

موضوع کمی جدی تر است.
منطقه در آستانه تحولات عظیمی

وی افزود: بنابراین در شــرایطی که به وجود 
آمده و ایــران هم با مذاکرات موافقت کرده، 
اســماعیل هنیه مقداری  مسأله شــهادت 
تحت الشعاع تغییراتی در منطقه و در حماس 
شد. مثلا در حماس آقای یحیی السنوار که 
یک آدم نظامی است روی کار آمد و احتمالا 
در آینده از ما فاصله خواهد گرفت و شــاید 
یک دولــت وحدت ملی بــا محمود عباس 
تشکیل دهند. با توجه به اینکه محمود عباس 
آدم ســکولار مذهبی است، مشخص نیست 
در آینده چه خواهد شد. بنابراین منطقه در 

آستانه تحولات عظیمی است.
در حال حاضر اقتصاد رژیم 

صهیونیستی فلج شده
وی تصریــح کرد: ممکن اســت اقدام ایران 
با واکنش های شــدید آمریکا، اســرائیل و 
کشورهای غربی روبه رو شود و از طرفی ایران 
با همه خط و نشان کشیدن ها مشکل دارد و 
ممکن است در چارچوب دیپلماسی پنهانی 
بار دیگر مانند ۴ ماه پیش دست به یک اقدام 
نظامی بزند اما شــدت عمل آن کاهش پیدا 
کرده و با توجــه به اینکه وضعیت اقتصادی 
خوبــی نداریم، مقرون به صرفه نیســت که 
بخواهیم دست به حمله گسترده علیه رژیم 
صهیونیســتی بزنیم. در حال حاضر اقتصاد 
رژیم صهیونیستی فلج شده و هزینه جنگ 
بسیار بسیار زیاد است و ایران هم نمی خواهد 
خود را گرفتار این مشــکل کند. بنابراین به 
نظر می رســد منطقه به سمت یک آرامشی 
حرکت می کند و آمریکایی ها تلاش می کنند 
برای اهداف خودشان هم شده با برپا کردن 
نقشه صلح، جلوی اقدامات انتقام جویانه ایران 
را بگیرند. بیگدلی در پاسخ به این سوال که 
ارزیابی شــما از توییت آقای شمخانی مبنی 
بر فراهم شدن فرایند حقوقی و دیپلماتیک 

تنبیه اســرائیل چیست، گفت: ما یک مقدار 
تأخیر داشــتیم؛ یعنی همه انتظار داشتند 
دوشــنبه گذشته ایران دســت به یک اقدام 
تلافی جویانه بزند که این کار نشده است. به 
این دلیل که دیپلماســی پنهانی بین ایران، 
کشــورهای غرب و منطقه به وجود آمده و 
دوم اینکــه اگر ایران دســت بــه یک اقدام 
تلافی جویانه گسترده بزند، ممکن است مورد 
تجاوز اسرائیل و آمریکا قرار بگیرد، آنطور که 
آقای شمخانی گفتند این یک اقدام حداقلی 
است. در ابتدا هم گفتیم شکایتی به شورای 
امنیت ببریم، شورای امنیت تشکیل جلسه 
دهد و اســرائیل را مقصر اعلام کند که این 

اصلا در شورای امنیت مطرح نشد.
نتانیاهو باید کنار گذاشته شود

وی افزود: حــالا آقای شــمخانی به خاطر 
اینکه شــدت این سیاســت انتقام جویانه را 
کاهش دهد گفته ما از طریق شورای امنیت 
دست به چنین اقدامی خواهیم زد. اما رژیم 
صهیونیســتی که خیلی مقید بــه قوانین 
بین المللی نیست،  بنابراین یک مقدار از آن 
التهاب اولیه با سیاســت انتقام جویانه برای 
شهادت اســماعیل هنیه کاهش پیدا کرده 
و اصلا ترکیــب حماس تغییر می کند. آنچه 
مسلم است و من می توانم روی آن پافشاری 
کنم این است که اگرچه ایران قبول کرده که 
مذاکرات صورت بگیرد، اما قطع به یقین آن 

رابطه صمیمانه ای که با اسماعیل هنیه داریم 
با یحیی السنوار برقرار نخواهیم کرد.

بیگدلی گفت: من گفتــم نتانیاهو جنگ را 
ادامه می دهد تا محبوبیتی به دست بیاورد، 
سفر به آمریکا و سخنرانی اش در کنگره، یک 
مقداری موقعیــت نتانیاهو را تثبیت کرده و 
ترور اســماعیل هنیه یک مقدار به او کمک 
کرده اســت. بنابراین الان زمانی اســت که 
اگر نتانیاهو وضعیتش تغییر کند کابینه اش 
سقوط کرده و تشکیلات جدیدی در اسرائیل 
اتفــاق خواهد افتــاد. ۲، ۳ مــاه آینده هم 
انتخابات ریاست جمهوری رژیم صهیونیستی 
یــا انتخابــات پارلمانی اش اســت، بنابراین 
نتانیاهو باید کنار گذاشــته شــود و آمریکا 
هم به دنبال همین اســت. حتی اگر ترامپ 
بیاید، عمر سیاسی نتانیاهو به پایان رسیده 
و منطقه باید وارد دوران جدیدی شود و این 
دوران جدید جز ایجاد امنیت، هدف دیگری 
ندارد به خاطر اینکه آمریکایی ها و غرب دچار 
مشکلات شدید اقتصادی هستند و اگر این 
امنیت برقرار شود، سرمایه های غربی می تواند 
در عربستان ســرازیر شــود چراکه محمد 
بن ســلمان می خواهد شــهر نو را تاسیس 
کند و باید ســرمایه گذاری هنگفتی در آنجا 
بابد بســتر ســرمایه گذاری  صورت بگیرد، 
 فراهم شــود تا آمریکا و اروپــا از این بحران 

اقتصادی رها شوند.

محمدعلی ابطحی تشریح کرد

همزمانی دولت چهاردهم با یک مجلس افراطی

تحولات منطقه بعد از ترور اسماعیل هنیه به روایت بیگدلی: 

دیپلماسی پنهانی با محوریت عربستان و عمان شکل گرفته است

برنامه کاظمی برای حل مشکلات آموزش و پرورش برنامه های وزیر پیشنهادی نیرو در رفع ناترازی برق
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت 
که طبق گزارش وزیر پیشــنهادی آموزش و پروش، سند جامع نیروی انسانی 

آموزش و پرورش برای حل مشکلات این وزارت خانه تهیه شده است.
به گزارش ایسنا، ابراهیم رضایی در توضیح جلسه دیروز )دوشنبه( کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی با حضور علیرضا کاظمی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش گفت: وزیر 
پیشــنهادی آموزش و پرورش بیان داشــت که آموزش و پرورش بهترین مولفه در حفظ 
امنیت کشور است و همه بحران های فرهنگی و امنیتی، ناشی از بی توجهی به حوزه تربیتی 
و فرهنگی کشــور ناشی می شــود. وی ادامه داد: وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش ضمن 
ارائه توضیحاتی درباره سوابق دانشگاهی و حوزوی خود، تاکید کرد که معلم است؛ ایشان 
بزرگترین پروژه پیش  روی آموزش و پرورش را بازگشایی مدارس دانست و اعلام کرد که 
یک برنامه ســه ماهه و کوتاه مدت برای مدیریت آموزش و پرورش با اولویت بازگشــایی 
مدارس دارد. همچنین آماری ارائه کرد مبنی بر اینکه ۱۷۶ هزار نفر کسری نیروی انسانی 
در آموزش و پرورش اســت لذا برای حل مشکل نیروی انسانی، سند جامع نیروی انسانی 
آموزش و پرورش را تهیه کرده است. رضایی افزود: آقای کاظمی با تاکید بر حل مشکلات 
آموزش و پرورش گفت که حل مشکلات این وزارتخانه نیازمند فضای آرام و همدلی دارد 
و اینکه میثاق ملی ما سند تحول بنیادین آموزش و پرورش است؛ کار بسیار بزرگ مجلس 
و دولت، توجه به آموزش و پرورش در برنامه هفتم توســعه اســت. ایشان بیان داشت که 
آموزش و پرورش در برنامه هفتم توســعه جایگاه ویژه ای دارد و بخش آموزش و پرورش 
برنامه هفتم توسعه باید اجرایی شود لذا دستور کار اصلی او در آموزش و پرورش، اجرای 
برنامه هفتم توسعه و سند تحول بنیادین آموزش و پرورش و نقشه اجرایی این سند خواهد 
بود. رضایی اظهار کرد: وزیر پیشــنهادی آموزش و پرورش اعلام کرد در کمیت و کیفیت 
آموزش و پرورش مشکل داریم که از جمله آن منابع مالی آموزش و پرورش است لذا باید 
رویکرد  مشــارکت های مردمی توســعه پیدا کند. برای تامین منابع در آموزش و پرورش 
از ظرفیت های مردمی اســتفاده خواهیم کرد. به گفته وی، وزیر پیشــنهادی در پاسخ به 
سوالات برخی از نمایندگان گفت که دانشگاه فرهنگیان با تمام توان تقویت خواهد شد و 
به آن اعتقاد دارد. همچنین بر نفی سیاست زدگی در آموزش و پرورش تاکید کرد و اینکه 
بسیجی، انقلابی و مستقل است و سیاستش در آموزش و پرورش، مدیریت مستقل و مقتدر 

و معتدل بوده و باید آموزش و پرورش از سیاست زدگی خارج شود.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت 
که طبق توضیحات وزیر پیشــنهادی نیرو ۱۸ هزار مگاوات در کشور ناترازی برق 
داریم لذا توسعه و تکمیل نیروگاه ها و اصلاح الگوی مصرف از جمله برنامه های آقای 

علی آبادی برای رفع ناترازی برق است.
به گزارش ایســنا،  ابراهیم رضایی در توضیح جلسه روز گذشته )دوشنبه( کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: جلسه با حضور علی آبادی وزیر پیشنهادی نیرو برگزار 
شــد؛ آقای علی آبادی ضمن تشریح برنامه های خود به بیان سوابق کاری اش پرداخت و به 
سوالات نمایندگان پاسخ داد. وی اضافه کرد: وزیر پیشنهادی نیرو بیان کرد که مساله اصلی 
در حوزه وزارت نیرو، ناترازی در آب و برق اســت و این که باید برنامه های مصوب و کامل و 
قانون اجرایی شود؛ در بحث ناترازی برق نیز اعلام کرد که ۱۸ هزار مگاوات در کشور ناترازی 
برق داریم و در عین حال برنامه اش را برای رفع این ناترازی را اقداماتی در دو بخش تولید و 
مصرف تشــریح کرد.  رضایی ادامه داد: آقای علی آبادی در تشریح برنامه های خود گفت که 
نیروگاه های فرسوده باید بازسازی و نیروگاه های نیمه تمام تکمیل شود. همچنین نیروگاه های 
تجدیدپذیر توسعه یافته و در اولویت باشند. به گفته وی،  تبادلات با همسایگان، ذخیره سازی 
و اصلاح مصرف از دیگر تاکیدات وزیر پیشنهادی بود لذا توسعه و تکمیل نیروگاه ها و اجرای 
تکالیــف قانونی در این زمینه و اصلاح الگوی مصــرف را از جمله برنامه های خود برای رفع 
ناترازی برق بیان کرد. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به 
برنامه های علی آبادی برای رفع ناترازی آب گفت: برای رفع ناترازی آب باید به سمت احداث 
طرح های ســازه ای، تولید آب، توسعه آب شــیرین کن ها، مهار آب های مرزی، تصفیه آب و 
مدیریت مصرف رفت. رضایی با اشاره به سوالات و دیدگاه های اعضای کمیسیون گفت: وزیر 
پیشنهادی نیرو در پاسخ به مطالب نمایندگان، ضمن تقدیر از اقدامات وزرای قبلی نیرو بیان 
داشــت که عمده مشکلات ما در حوزه آب و برق به اقتصاد بر می گردد و حل این مشکلات 
اراده و تصمیم ملی می خواهد. وی اضافه کرد: در این جلسه انتقاداتی به مسئولیت فعلی علی 
آبادی در حوزه خودرو و وزارت صمت مطرح شد که در پاسخ توضیح داده شد که در موضوع 
خودرو افتخارآمیزترین اقدامات و کارهای زیربنایی انجام شــده و صنعت خودرو نجات پیدا 
خواهد کرد. برای تولید ماشین های جدید با کمک صنایع دانش بنیان، سرمایه گذاری شده و 
باید صنعت واقعی خودرو شکل بگیرد. البته طبق گفته علی آبادی بزرگترین مشکل ما عدم 

توازن و تطابق بین قیمت تمام شده و قیمت فروش خودرو است.


